

Regulations of the Bank of Zakistan Règlements de la Banque du Zakistan

BANK OF ZAKISTAN
BANQUE DU ZAKISTAN | مصرف إمارة زاكستان

Preamble / Préambule

In accordance with the Constitution of the Principauté du Zakistan, and by decree of His Serene Highness the Prince of Zakistan, the following regulations are hereby adopted to govern the mandate, functions, and supervisory powers of the Bank of Zakistan.

Conformément à la Constitution de la Principauté du Zakistan, et par décret de Son Altesse Sérénissime le Prince du Zakistan, les règlements suivants sont adoptés afin de régir le mandat, les fonctions et les pouvoirs de supervision de la Banque du Zakistan.

Section I – Mandate / Mandat

The Bank of Zakistan shall:

- Maintain monetary stability and safeguard the purchasing power of the Zakistanian Sterling (Z).
- Issue and regulate the national currency.
- Manage official reserves in gold and foreign assets.
- Supervise financial institutions for stability and soundness.
- Serve as lender of last resort.

La Banque du Zakistan doit :

- Maintenir la stabilité monétaire et protéger le pouvoir d'achat du Sterling Zakistanien (Z).
- Émettre et réguler la monnaie nationale.
- Gérer les réserves officielles en or et en avoirs étrangers.
- Superviser les institutions financières pour leur stabilité et leur solidité.
- Agir en tant que prêteur en dernier ressort.

Section II – Governance / Gouvernance

The Bank shall be governed by:

- A Governor, appointed by the Prince for a renewable term of 5 years.
- A Board of Directors including representatives of finance, law, and economics.

The Governor executes monetary policy, represents the Bank internationally, and ensures compliance with these regulations.

La Banque est dirigée par :

- Un Gouverneur, nommé par le Prince pour un mandat renouvelable de 5 ans.
- Un Conseil d'Administration incluant des représentants des secteurs financier, juridique et économique.

Le Gouverneur exécute la politique monétaire, représente la Banque à l'international et veille au respect de ces règlements.

Section III – Currency / Monnaie

The Bank of Zakistan holds the exclusive right to issue the Zakistanian Sterling (Z) in 1, 5, 10, 20, and 50 notes. All notes are backed by reserves. Counterfeiting or unauthorized reproduction is punishable under Zakistanian law.

La Banque du Zakistan détient le droit exclusif d'émettre le Sterling Zakistanien (Z) en billets de 1, 5, 10, 20 et 50. Tous les billets sont garantis par des réserves. La contrefaçon ou la reproduction non autorisée est punissable en vertu de la loi zakistanienne.

Section IV – Banking Supervision / Supervision Bancaire

The Bank supervises all licensed financial institutions. It sets prudential standards, performs audits, and imposes corrective measures in case of irregularities. Institutions must comply with reserve requirements and submit periodic reports.

La Banque supervise toutes les institutions financières agréées. Elle établit des normes prudentielles, réalise des audits et impose des mesures correctives en cas d'irrégularités. Les institutions doivent respecter les exigences de réserve et soumettre des rapports périodiques.

Section V – Transparency & Accountability / Transparence et Responsabilité

The Bank shall publish annual reports covering monetary policy, reserve management, and supervision. All accounts shall be independently audited. Decisions of public interest must be disclosed in the Official Gazette of Zakistan.

La Banque publie des rapports annuels couvrant la politique monétaire, la gestion des réserves et la supervision. Tous les comptes doivent être audités de manière indépendante. Les décisions d'intérêt public doivent être publiées dans le Journal Officiel du Zakistan.

Section VI – Final Provisions / Dispositions Finales

These regulations enter into force upon approval by the Prince of Zakistan. Amendments require ratification by the Royal Chancellery.

Ces règlements entrent en vigueur dès leur approbation par le Prince du Zakistan. Les modifications nécessitent la ratification de la Chancellerie Royale.

Issued in Oakpolis, this 10th day of June 2025

Rachid Fawaz
Governor of the Bank of Zakistan
Gouverneur de la Banque du Zakistan